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Zasedanje obeh zborov okrajnega ljudskega odbora

VETERINARSKA SLUŽBA -
VZ P ORE DN O Z R AZVOJEM ŽIVINOREJE

Na zasedanju okrajnega ljudskega odbora, ki je bilo prejš
njo soboto, so odborniki razpravljali med drugim o organiza
ciji veterinarske službe v našem okraju. O problematiki s tega 
področja je  poročal predsednik okrajnega sveta za kmetijstvo 
in gozdarstvo inž. FRANC SKLEDAR.

Na območju soboškega okra
ja je 19 veterinarjev in 8 ve
terinarskih tehnikov, kar pa 
je glede na vedno hitrejši raz
voj živinoreje še vedno prema
lo, kakor je med drugim ome
njeno v poročilu. To se odraža 
tudi v tem, da veterinarski 
službi doslej še ni uspelo ugo
toviti dejanskega stanja goveje 
tuberkuloze v našem okraju, 
pač pa je bil vsa pretekla leta 
precej uspešen boj proti nekate
rim drugim nalezljivim žival
skim boleznim. Da bi se veteri
narji lažje posvetili glavnim 
nalogam, bodo po novem letu 
pričele delovati v vseh občinah 
občinske veterinarske postaje, 
v kolikor teh že ni.

V razpravi o veterinarski

službi so odborniki omenjali, 
da bo potrebno v bodoče večje 
sodelovanje med veterinarji in 
kmetijskimi zadrugami, prav 
tako pa naj veterinarji ne bi 
bili več člani ocenjevalnih ko
misij pri zadružnih dogonih, 
ker jim to odvzema preveč ča
sa. Odborniki so odobravali tu
di predlog, da naj v bodoče go
vejo živino na občinskih vete
rinarskih postajah sistematično 
pregledujejo, kar bo znatno 
zmanjšalo stroške zdravljenja.

V nadaljnjem poteku zase
danja obeh zborov okrajnega 
ljudskega odbora so odborniki 
razpravljali o delu Okrajnega 
centra za pospeševanje gospo
dinjstva M. Sobota. Izčrpno je 
poročala o delu centra M a r t a

K i k č e v a, dočim so nekateri 
odborniki razpravljali pred
vsem o vprašanju družbene 
prehrane pri nas.

Na ločenih sejah sta okrajna 
zbora razpravljala in sklepala 
o sistematizaciji delovnih mest 
pri okrajnem ljudskem odboru, 
o čemer je pred tem na skup
ni seji poročal Rudi Kmetec, 
o spremembah statuta Okraja 
Murska Sobota ter o nekaterih 
drugih tekočih zadevah.

Skupni seji obeh zborov sta 
prisostvovala tudi sekretar za

o b čo upravo pri Izvršnem sve
tu Ljudske skupščine LRS 
B. T u š e k in predsednik OO 
SZDL I v a n  R os.

 PROSLAVA 
15. OBLETNICE 

 OSVOBODITVE
Okrajni ljudski odbor je na 

zasedanju v soboto dal pobudo 
za organizacijo velike proslave 
15. obletnice osvoboditve. Pro
slava naj bi bila prihodnje leto.

P ro s la v a  SKOJ in D neva  JLA 
v Murski Soboti

V ponedeljek, 21. decembra 
je Okrajni komite LMS s so
delovanjem Kluba prekmur
skih akademikov priredil v 
dvorani kina »Park« v Murski

Soboti zaključno proslavo 40- 
letnice Zveze komunistične mla
dine, 17. obletnice USAOJ in 
Dneva JLA. Na akademiji je o 
pomenu in razvoju SKOJ go
voril član sekretariata Okraj
nega komiteja ZK Jože Vild, 
športni pa so izvajali slušatelji 
akademije za glasbo, akademi
je za igralsko umetnost iz Ljub
ljane in mladinski zbor »Šte
fan Cvetko« soboške gimnazije 
pod vodstvom prof. Vladimira

Sobota se  je poslovita
od dveh uglednih družbenih delavcev

V nedeljo je čez šest tisoč prebivalcev Murske Sobote, bliž
nje in daljnje okolice spremilo na zadnji poti na soboško po
kopališče ter se poslovilo od dveh priljubljenih, zaslužnih ter 
po Pomurju in Sloveniji znanih družbenih delavcev arhitekta 
Franca Novaka in njegove žene, predstojnice ginekološkega 
oddelka soboške bolnišnice, dr. Leice Sedlaček-Novak, ki sta 
sredi neumornega dela omahnila v prerani grob kot žrtvi tra
gične prometne nesreče.

Avla soboške gim nazije, k jer 
so na m rtvaškem  odru  ležali 
njuni posm rtni ostanki, je bi
la ves dopoldan in  do začetka 
pogreba polna ljudi. Bilo je, 
kakor d a  se ne morejo poslo
viti od n jiju . P rihaja li so za
stopniki kolektivov z žalnimi 
venci, km etje iz b ližnjih  vasi 
in prebivalci M urske Sobote, 
ki jo je arh itek t Novak s tako 
ljubeznijo oblikoval in  ji da 
jal izvirno arh itek tonsko  po
dobo. Km alu popoldne pa so 
ljudje napolnili prostor pred 
gimnazijo, k jer se je od po
kojnikov v imenu širše javno
sti Pom urja na jpre j poslovil 
ljudski poslanec Franc Šebja
nič, za njim  pa zastopnik d ru 
štev arh itektov in urbanistov 
Stiovenije inž. arh. M arjan Mu
šič, zastopnik ginekološke sek
cije p ri slovenskem zdravniš
kem društvu  dr. B. Skalicky 
in predstavn ik  Kluba prek
m urskih akadem ikov Štefan 
Sedonja.

Po zaigranih žalostinkah je 
žalni sprevod sprem il pokoj
nika na n juno zadnje bivali
šče na soboškem pokopališču, 
kjer so se od n jiju  poslovili 
njuni stanovski sodelavci inž. 
Franc Ficko in dr. F. Kastelic 
ter predstavnik  OLO tov. R u
di Čačinovič, ki je med slove
som od pokojnikov dejal:

Stojimo ob odprtem grobu 
dveh izredno tvornih ljudi.

Prav v najaktivnejših dneh 
svoje izredno dejavne živ
ljenjske poti sta padla za vse 
nas nepričakovano, zlomljena 
v tragični nesreči. Vsi mi, ki se 
danes poslavljamo osebno ali v 
duhu od Ferija in Lejce v So
boti, v Pomurju in po najraz
ličnejših mestih naše Slovenije, 
vemo, da sta svojo življenjsko 
pot izpolnila v popolnem skla
du svojih hotenj, svojih spo
sobnosti z najsvetlejšo vero v 
smisel dela za bližnjega, za 
materialni, kulturni in družbe
ni razvoj neposredne okolice, 
v kateri sta delovala, in za po
spešen razvoj naše celotne 
družbe, katere tako izredno 
tvorna delavca sta bila.

Ne Feri ne Lejca nista bila 
politika v ožjem smislu te be
sede. Z vsem svojim delom in 
življenjem pa sta dokazala, da 
globoko in tvorno razumeta ci
lje napredne socialistične misli, 
da živita in delata tako, kot 
naj bi živel in delal vsak 
iskren pripadnik te misli. Ker 
sta spoznala, da tej misli lahko 
največ prispevata, če se vsa 
žrtvujeta in razdata v svojih 
poklicih, sta tu pokazala tako 
vnemo in tak neutrudliiv de
lovni elan, da sta postala naj
svetlejša vzora, kako in kaj 
vse lahko žrtvuje naš delovni 
človek, posebno delovni inteli
gent, v nenehnem vsakdanjem, 
praktičnem delu tudi v času

mirne graditve, v času vsako
dnevnega spoprijemanja z ne
štetimi problemi, ki jih postav
lja realizacija velikih idej so
cializma. Izbrala sta poklice, ki 
jih v resnici lahko izpolnjuje 
samo tisti, ki je navdan z glo
boko, iskreno ljubeznijo do so
človeka, ki je našel popolno 
skladnost med družbo in svojo 
osebnostjo v duhu najsvetlej
šega človekoljubja.

Sredi izredne tvornosti in vse
stranske požrtvovalnosti na 
področjih svojega dela sta pad
la nepričakovano Feri in Lej
ca. Mi, ki ostajamo, čutimo ne
nadomestljivo vrzel, ki sta jo 
pustila v srcih vseh nas. ki smo 
ju ljubili in spoštovali kot pri

jatelja in znanca, nenadomest
ljiva pa je izguba v teh dneh 
pospešene izgradnje v Pomurju, 
pri kateri sta tako uspešno so
delovala in katere pobudnika 
sta bila marsikdaj. Vendar nju
ni poti dokazujeta, da ljudje, ki 
tako pojmujejo svojo življenj
sko nalogo, ki se tako vsega 
dajejo za bližnje, za boljše 
življenje prihodnjih generacij, 
lahko sicer padejo nenadoma 
in nepričakovano, v zavesti, da 
so storili več, kot so morali, da 
jim bo lahka rodna zemlja, ki 
so jo tolikanj ljubili in da bo 
spomin nanje in njihov svetli 
vzgled večno živel v sredini, 
kateri so se žrtvovali.

V SPOMIN
ing. arhitekture Feriju Novaku 
in Milevi dr. Sedlaček-Novakovi

Feri N ovak se je rodil 16. X. 
1906 p Soboti. Oče je bil znan 
gradbeni mojster, m ati slašči
čarka. Oče je zgodaj umrl in 
Feri je svojo mladost preživ
ljal večinoma pri babici Vido
vi, ki je pogodbeno prevažala 
soboško pošto. Tudi m ladi Fe
ri je neštetokrat vozil poštni 
voz s konjsko vprego med So
boto in  Radgono, saj o prvih  
letih po prvi svetovni vojni še 
ni bilo železniške zveze na O r
m ož in je nekaj časa prihajala  
pošta preko Radgone in A v 
strije. Po štirih letih osnovne 
šole in štirih razredih meščan

ske šole v  Soboti je Feri začel 
svojo graditeljsko pot. Bil je 
vajenec pri stricu, gradbenem  
mojstru, in pom očnik pri 
gradbenem m ojstru Janezu  
Mesariču o Soboti, Ni pa. bil 
samo spreten graditelj, kot 
jih  je delalo takrat mnogo z 
njim  o Pomurju. Hotel se je 
strokovno čim bolj izpopolniti. 
Svoj strokovni štud ij je za
čel v dveletni delovodski šoli 
o Ljubljani, da bi se po večjih  
ali m anjših presledkih, ko si 
je moral služiti kruh  in sred
stva za nadaljnji študij, nada
ljeval vse do izbruha druge 
svetovne vojne. Srednjo teh
nično šolo o L jubljani je kon
čal leta 1930, tri leta kasneje 
pa že »dokazal popolno uspo
sobljenost za akademsko izo
braženega arhitekta« pri pro
fesorju in arh. Petru Behrensu 
na A kadem iji likovne um etno
sti na Dunaju. Po odsluženi 
vojski je postal N ovak pogod
beni arhitekt soboške občine. 
Med l. 1934 in 1938 so nastali 
njegovi prvi večji predvojni 
načrti. Izdelal je urbanizacij
ske načrte za takratno Sobo
to, načrte za letno kopališče, 
delavski dom. sedanje gim na
zijsko poslopje, za delno ka
nalizacijo mesta in  za mnoge 
stanovanjske hiše. Potem ga 
je želja po večjem  strokovnem  
znanju  pripeljala v Pariz k  ve
likem u revolucionarju urba
nizm a in arhitekture, k  znane
m u arhitektu švicarskega po
rekla Le Corbusierju. Pri njem  
je m ed drugim  delal pri študi
jih za most v St. C loud o Bou
logneu in na problemih urba
nizacije mesta Alžvr. Vrnil se

je v  svojo Soboto, km alu pr 
spet odšel na Dunaj, kjer je 
končal še dveletne študije na 
tehnični visoki šoli, faku lte ti 
za arhitekturo l. 1940.

Po osvobojenju je bil arhi
tekt N ovak ves čas tesno po 
vezan z gradbeno in urbani
stično dejavnostjo Sobote , 
Pomurja, bodisi kot uslužbe
nec predm etnih resorjev pri

OLO Sobota, kot direktor okr. 
gradbenih podjetij, a tudi pri 
»Slovenija projektus, kjer je 
delal nekaj časa. Od l. 1954 je 
bil direktor ^Projektivnega bi
roja«. Poleg tega je svoje iz
kušnje prenašal tudi prek naj
različnejših družbenih in stro
kovnih organov. Bil je dolgi 
letni član sveta za urbanizem  
pri OLO, član republiškega 
strokovnega sveta za urbani
zem  in komunalne zadeve, 
član različnih strokovnih ko 
m isij itd.

Feri Novak je že v  zgodnji 
mladosti kot vajenec in po
m očnik spoznal krivičnost ta
kratne družbe. Kot študent na 
Dunaju se je spoznal tudi z 
nekaterim i voditelji slovenske
ga komunističnega gibanja, 
med drugim  s kn jiževnikom  
Lovrom Kuharjem-Prežihovim  
Vorancem, za katerega je čutil 
velike osebne simpatije ter m u  
o času njegovih osebnih težav, 
ko so ga policijske oblasti na 
Dunaju kot ilegalca preganja
le, tudi mnogokrat osebno po
magal. Spomine na Voranca je 
zabeležil tudi Prežihov zbor
nik. V teh letih je dozoreval 
njegov pogled na svet, na 
vprašanja arhitekture in urba
nizma, k i ju  je gledal Novak  
od tistih časov vedno kot ne
kak okvir, v  katerem naj bi se 
realizirale in konkretizirale re
volucionarne ideje o preobraz
bi sveta krivičnosti o svet pra
vičnosti in enakosti. Feri No
vak  je l. 1932 v krogu lista 
Novi čast, k i m u je dal zuna

njo podobo in ob katerem  se 
je zbrala prvič v  zgodovini 
mlad a slovenska inteligenca

Prekm urja obenem s preprosti
m i vaščani soboške okolice ter 
izpovedala svojo željo po na
predku, svojo privrženost naj
bolj naprednemu gibanju o 
svetu. N ovak je takrat prvič  
pisal o urbanističnih proble
m ih Sobote. Pri soboški stavki 
gradbincev je Feri Novak or
ganizatorju stavke A liju  Ka 
došu aktivno pomagal, saj so 
to bili njegovi bivši tovariši 
in je imel med njim i mnogo 
osebnih prijateljev, poznal pa 
je tudi slabosti nasprotnikov. 
Sobota je dobila o Sloveniji 
prvo zgradbo o takrat revo: , 
cionarnem stilu Corbusierja 
na >kolih<, predvojna narod
noobrambna akcija je oveko
večena v njegovem spomeniku  
prekm urskim  književnikom , 
gim nazijska zgradba je uspeš
na arhitektonska realizacija 
zahtev mladine in vsega Po
m urja za popolno gimnazijo  
o Soboti, ki je razgibala ta
kratno napredno Slovenijo. 
Med izredno uspelimi realiza
cijami njegovih povojnih na
črtov naj omenimo poleg ne
katerih stanovanjskih zgradb  
v Soboti in drugih središčih 
predvsem zgradbo kina, banč
no palačo, nagrobni spomenik 
prijatelju  Š. Kovaču, spomenik 
žrtvam  iz vrst prosvetnih de
lavcev, spom enik taboru v L ju
tomeru, dalje različne tipe ce
nenih šolskih gradenj, načrt za 
novo učiteljišče itd. Izredno 
pomembno je bilo njegovo de
lo na reševanju urbanističnih  
problemov Pomurja.

Prav pred smrtjo je bil No
vak ves pri izdelavi nekaterih  
pom em bnih načrtov za Pomur
je. Tako je delal na ureditvi 
kulturnega centra z gledališko 
dvorano, na idejnem načrtu 
bolnice, na nekaterih indu
strijskih načrtih, saj je z iz
rednim  navdušenjem  pozdrav
ljal vsak industrijski objekt, 
k i bi omogočil realizacijo nje
gove urbanistične zam isli Si 
bole, kot naprednega gospo
darskega in kulturnega sredi
šča Pomurja. Bil je ves navdu
šen, ko je bilo par dni pri 
njegovo sm rtjo sklenjeno, da 
bo prav njegov biro — ob so
delovanju najrazličnejših slo
venskih strokovn jakov  — izde
lal načrte za obširno omrežje

(Nadaljevanje na 2. strani)

Dr. Mileva Sedlaček-Novak

Inž. arh. Franc Novak

Predsednik OLO Rudi Čačinovič govori v slovo prem inulim a v imenu OLO in okrajnega
političnega vodstva

DEDEK MRAZ bo prišel v Mursko Soboto
27. decem bra ob 17. uri. — Pričakajmo ga na Trgu zmage 1

28. decem bra bo pa ob 15.30 url obiskal predšolske otroke,
ki ga bodo čakali v dvorani kina „Park“.

NAROČNIKE IN BRALCE VLJUDNO PROSLMO, DA OPROSTIJO. 
KER JE PRIČUJOČA ŠTEVILKA NAŠEGA LISTA IZŠLA V MANJŠEM 
OBSEGU KOT OBIČAJNO. ZATO BO PA NOVOLETNA ŠTEVILKA, KI 
BO IZŠLA V TOREK, 29. DECEMBRA, OBSEGALA 16 STRANI.

U R E D N I Š T V O



Z občinske mladinske konference v Gornji Radgoni

DELU MLADINSKIH AKTIVOV
DATI POTREBNO VSEBINO

V nedeljo je bila v Gornji Radgoni občinska mladinska 
konferenca. Konferenci so prisostvovali tndi sekretar OKZKS 
Ivan Ros, sekretar OO SZDL Sida Podlesek, sekretar Občinske
ga komiteja ZK Marija Levar, predsednik občinskega ljudske
ga odbora Branko Zadravec, predsednik OKLMS Štefan Še
ruga in drugi.

V poročilu občinskega kom i
teja je bilo poudarjeno, da je 
m ladina radgonske občine naj
bolj ak tivno  delala na k u ltu r
no-prosvetnem področju, saj 
večino članstva v različnih 
društvih in sekcijah predstav
ljajo prav m ladi fantje  in de
kleta, Tudi športno življenje 
ni bilo zanemarjeno. Mladinci 
v nekaterih  vaseh so si uredi
li igrišča in telovadijo tudi v 
društv ih  »Partizan«. V občini 
imajo štiri aktive m ladih za
družnikov. ki pa niso dosegli 
ravno najboljših  uspehov, ker 
niso organiziramo delali in  tu 
di km etijske zadruge in  druge 
politične im množične organ i
zacije niso nudile  m ladim  
km etijskim  proizvajalcem  do
volj pomoči.

Vse prem alo pa je bilo stor
jenega na politično-idoološkem 
področju. Zato so sklenili, da 
bodo v bodoče prip rav ili raz
na predavanja . V Radgoni sa
mi pa nam eravajo  v prihod
njem letu organ izira ti m ladin
sko univerzo.

V preteklem  obdobju so v 
radgonski občini ustanovili 
devet novih m ladinskih a k ti

vov. Tudi v naprej bodo po
skušali pridobiti v vrste mla
dinske organizacije čimveč 
fantov in deklet.

V razpravi so med drugim 
kritizirali tudi nekatere člane 
dosedanjega občinskega komi
teja, ki niso opravljali redno 
svojih dolžnosti, saj je vse de
lo doslej bilo na ramenih 
predsednika in sekretarja ter 
še nekaterih članov komiteja. 
V preteklem razdobju so sode
lovali nekateri mladinci na 
delovnih akcijah in delegati

so sklenili, da bodo tudi p ri
hodnje leto odšli v čimvečjem 
številu n a  zvezno akcijo in  na 
lokalno pri gradnji ceste Mač
kovci—Salovci.

V razpravi je sodeloval tudi 
sekretar OK ZKS Ivan Ros, ki 
je med drugim  zlasti poudaril, 
da m orajo m ladinski aktivi 
reševati problem e sproti, ne pa 
šele ob koncu določenega ob
dobja, ter sekretar občinskega 
kom iteja ZK M arija Levar, ki 
je govorila o delovanju m ladi
ne v množičnih organizacijah, 
zborih volivcev in različnih 
kolektivnih sestankih v pod
jetjih  in  ustanovah.

Ob koncu so izvolili novi 
19-članski kom ite in sprejeli 
p rogram  dela za naslednje le
to. -ič

N o v e  n a j e m n i n e
v r a d g o n sk i o b č in i

Ves teren občine je razde
ljen na 12 okolišev. Oceniti je 
treba 1600 stanovanj. Komi
sije bodo ocenjevanje končale 
do 22. decembra v celoti, ve
čina okolišev pa že prej. Pri
bližno 50 odst. stanovanj je že 
ocenjenih. Amortizacija stano
vanj je v občini znižana za 
10 odst.

V pretežni večini bo doda
tek za stanovanje v celoti po
kril zvišano stanarino, v p re
cejšnjem  številu pa  bo doda
tek  celo višji od nove s tan a 
rine. Večja razlika bo le v 
udobnejših stanovanjih  ali sta 
novanjih  z večjo površino. 
Presežek stanovanjske površi
ne ne bo posebej obremenjen, 
ker tu ni  problem a podnajem 
niških razm erij. Takih prim e
rov je zelo malo. Nova na
jem nina bo od 2 do 2 in pol
k ra t večja od dosedanje n a 
jem nine in bo dosegla 15 do 
16 odst. osebnih dohodkov.

Ika

PLODNO IN USPEŠNO DELO
ZDRUŽENJA REZERVNIH OFICIRJEV IN PODOFICIRJEV 

V POMURJU
Plenum okrajnega združenja rezervnih oficirjev in pod

oficirjev v Murski Soboti je na svojem nedavnem zasedanju 
poslušal uvodoma poročilo o delovanju in uspehih ter proble
mih v organizaciji. V imenu sekretariata je prebral poročilo 
sekretar okrajnega odbora Združenja tov. Roman Ravnic.

V okra ju  je 1556 rezervnih 
oficirjev in podoficirjev včla
njenih v organizacijo. Izven 
organizacije je le n ek aj posa
m eznikov, tako da je naš 
o k ra j med prvim i v Sloveniji, 
saj ima ves rezervni kader 
JLA vključen v organizacijo.

V Pom urju deluje 5 občin
sk ih  in 18 osnovnih organiza
cij združenja, V pretežni ve
čini se članstvo uspešno uve
ljavlja  na raznih toriščih d ruž
bene dejavnosti. Skoraj polo
vica članstva deluje v o rganih  
delavskega in družbenega 
upravljanja , tre tjina  je včla
njena v strelskih družinah.

blizu 200 pa jih deluje v orga
nizacijah LT in predvojaške 
vzgoje.

Plodno je sodelovanje z dru
gimi organizacijam i. Prizade
van ja  številnih rezervnih ofi
c irjev  in  podoficirjev za zgra
ditev strelišča za m alokalibr
sko puško v Murski Soboti ni
so bila zam an. Strelišče so iz
ročili svojem u nam enu okto
bra ob p raznovan ju  občinske
ga prazn ika. Pomembni so tu 
di uspehi pri prenašanju tra 
dicij NOB na m lada pokole
nja. Postal je že običaj, da ob 
vseh državnih  prazn ik ih  naj
boljši rezervni o ficirji preda
vajo -na šolah mladimi o svojih 
doživetjih iz neizčrpne zaklad
nice spom inov na partizanska 
leta. Dalije so rezervni oficirji 
in .podoficirji letos aktivno so
delovali pri proslavah 40-let
nic e naše P artije  in SKOJ. 
P rav  tako  so nudili uspešno 
pomoč organizacijam  z veze 
borcev pri spom eniški dejav
nosti. Doslej je  bilo v Pom ur
ju  odkritih  že 80 spomenikov 
in spom inskih plošč.

Po -poročilu je  b ila  med 
zbranim i živahna razprava o 
nekaterih  perečih problem ih v 
organizacijah. Ugotovili so, da 
so bile doslej dotacije občin
skih lju d sk ih  odborov zelo 
p ičle in so sklenili posvetiti 
vso pozornost tekm ovanju 
med občinskim i organizacija
mi v prihodnjem  letu. Ob kon
cu se je predsednik okrajnega 
odbora Združenja zahvalil tov. 
D ju ru  Stambol iji, k i je vrsto 
let uspešno vodil občinsko or
ganizacijo  v R adgoni in od
ha ja  sedaj v Osijek. J. J.

LETNA KONFERENCA SZDL 
V MURSKI SOBOTI

V torek sta imeli letne kon
ference terenski organizaciji 
SZDL Partizan in Turopolje v 
Murski Soboti Na konferencah 
so člani največ razpravljali o 
delu organizacije v minulem 
letu in stanovanjskih najemni
nah.

K U P Š I N C I
Zadnjo soboto so imeli v Kup

šincih letno konferenco SZDL 
Na konferenci so razpravljali 
o razširitvi organizacije in 
gradnji gasilskega doma. Orga
nizacija je v tem letu znatno 
povečala število članov. Lani je 
štela 59 članov, ob letošnji kon
ferenci pa že 101 člana.

NOVO POSTAJALIŠČE
NA VANEČI

V nedeljo bodo na Vaneči 
slavnostno odprli novo železni
ško postajališče, ki ga je zgra
dila krajevna organizacija So
cialistične zveze. Za gradnjo 
postajališča so vaščani že štiri
krat zaprosili, dvakrat celo v 
stari Jugoslaviji. Toda šele če
trtič, v novi Jugoslaviji, je bilo 
njihovi želji ugodeno, čeprav 
je za železniško podjetje neren
tabilno.

Postajališče so zgradili va
ščani sami in zanj zbrali tudi 
ves material. Dela in material 
predstavljajo vrednost blizu 
700.000 dinarjev. Postajališče bo 
prevzelo med svojo osnovno 
imovino železniško podjetje, ki 
bo tudi skrbelo zanj.

P regled  d ela  DPD „Svobod a“ v Murski Soboti

POŽIVITEV ZABAVNEGA ŽIVLJENJA
POMANJKANJE ODRA, DVORANE IN REKVIZITOV OVIRA DELO PRIZADEVNE DRAMSKE SEKCIJE

Najbolj delavna sekcija d ru 
štva je godba na  pihala. Za
radi številnih praznovanj in 
nastopov v letošnjem jub ile j
nem letu naše Partije  in SKOJ 
je bila sekcija še bolj delavna 
kot lani. K tem u so mnogo 
pripom ogli tudi novi instru 

menti. Č lane sekcije pa  je tre 
ba pohvaliti ne samo zar adi 
številnih nastopov, tem več tu 
di zaradi njihove požrtvoval
nosti in discipliniranosti. God
bo je uspešno vodil Jože G r
lec, strokovni učitelj glasbe
ne šole.

D okaj ak tivna je b ila  v m i
nulem  letu  tud i lu tkovna sek
cija. Zabeležita je 3 premiere, 
oziroma 10 predstav  za m alo
n e  20.000 m alih obiskovalcev. 
To je  edina sekcija društva, ki 
dela v urejenih prostornih v ča
kalnici prve osemletne šole. 
Predstav  bi lahko bilo še več, 
če bi bil o dovolj režiserjev.

O stali sekciji, glasbena in 
dram ska, sta  p rilagaja li p ro 
gram  in izvedbo večjih del v 
sk ladu  s proslavam i 40. oblet
nice ZKJ in SK OJ. Poročilo 
om enja predvsem  kot rezultat 
n junega dela in  prizadevanja 
uspelo akadem ijo  v počasti
tev 40-letnice ZKS v M. So
boti. Pevski zbor je sodeloval 
tud i na  prvom ajski p rired itv i 
v M urski Soboti -in n a  prosla
vi v L jutom eru. Žal pa  je za
bredel zbor zopet v sta re  te
žave, ki resno ogrožajo njego
vo delo in  obstoj. O rkester se 
je pod novim vodstvom prvič 
uspešno predstavil n a  prosla
vi Dneva republike. S pom la
jeno in  dostopnejšo repertoar
no izbiro bo orkester nedvom 
no uspešno napredoval. Zbor 
in orkester sta  im ela v m inu
lem letu tudi celovečerni kon
cert, n a  katerem  so nastopili 
domači solisti.

Najtežje pogoje dela ima 
dramska sekcija, -ki je uprizo
rila v treh predstavah dramo 
Dnevnik Ane Frank. Pomanj
kanje odra, dvorane in rekvi
zitov zelo hromijo delo te sek
cije.

O  Program dela soboške 
»Svobode« za prihodnje leto 
omenja med drugim samosto
jen celovečerni koncert orke

stra v marcu ter gostovanja v 
Lendavi, Radgoni in Ljutome
ru. Orkester bo skupno z dram
sko sekcijo pripravil opereto, 
katere krstna predstava bo na 
soboškem odru. Godba na pi
hala bo še dalje prizadevno so
delovala na proslavah in pri
reditvah, pripravila bo več pro
menadnih koncertov v Murski 
Soboti in obiskala več večjih 
kulturnih centrov v občini in 
okraju.

O Lutkovna sekcija ima v 
načrtu tri premiere, dramska

sekcija bo pripravila Prešerno
vo proslavo, v Prešernovem 
tednu pa dramsko delo (režija 
Jože Zrim. Za jesensko sezono 
bo sekcija pripravila skupno z 
orkestrom opereto »Jezerca«. 
Zabavna sekcija bo organizira
la plesno šolo za odrasle v zim
skem času, v letnem času pa 
izlete. Organizirala bo tudi za
bavni večer.

V razpravi so govorili člani 
društva zlasti o zabavnih pro
gramih, ki si jih občinstvo že
lj, morajo pa biti na kulturni 
ravni, o knjižnicah in potujo
čih knjižnicah (o uspešnem 
delu knjižnice bomo še poro
čali) ne samo v soboški, tem
več tudi v petrovsko-šalovski 
občini, ki ji zelo primanjkuje 
knjig, in o drugih problemih 
vsakdanjega dela društva. Ob 
koncu so zbrani izvolili do
slejšnji upravni odbor, izpo
polnjen z dvema novima čla
noma. bš

Soboški »Svobodi« manj
ka predvsem nekaj do
brih društvenih delav
cev, dobrih in predanih 
aktivnih članov, ki jih 
mora vsako društvo ime
ti. Tako ugotavlja poro
čilo upravnega odbora 
tega društva na nedav
nem občnem zboru. To 
je nedvomno največja 
subjektivna ovira uspeš
nejšega opravljanja po
slanstva tega društva 
med našimi delovnimi 
ljudmi. Mnogih ovir dru
štvo ne more premostiti. 
Sem sodi predvsem po
manjkanje odra, dvora
ne in sploh primernih 
prostorov za delo.

PRAZNOVANJA OB DNEVE JLA
V počastitev Dneva JLA so 

bile v ponedeljek zvečer sko
raj v vseh večjih krajih pro
slave, v občinskih centrih pa 
so priredili slavnostne akade
mije, ki so jih popestrili z bo
gatim kulturnim programom. 
Iz vseh krajev poročajo, da je 
bila udeležba kljub neugodne
mu vremenu zelo velika.

V LENDAVI je občinski od
bor rezervnih oficirjev zvečer 
pred praznikom priredil v dvo
rani »Nafte« svečano akademi
jo, na kateri je govoril kape
tan Marušič. TVD »Partizan«, 
DPD »Svoboda« in učenci Glas
bene šole so nato izvedli bogat 
kulturni program, z nekaterimi 
točkami pa so nastopili tudi vo
jaki. Akademije se je udeležilo 
preko 300 ljudi iz Lendave in 
okolice.

Rezervni oficirji v LJUTO
MERU so v počastitev Dneva 
JLA priredili v ponedeljek 
zvečer svečano akademijo, ka
tere so se udeležili številni Lju
tomerčani. O pomenu praznika 
ter o 18. obletnici JLA je go
voril prof. Drago Novak, ki je 
v govoru poudaril tudi veliko 
vlogo ZKJ pri formiranju na
še armade. Svečanost so pope
strili z bogatim kulturnim pro
gramom. katerega so izvajali: 
moški pevski zbor DPD »Svo
boda«, recitatorji in mladi har
monikarji iz glasbene šole, do
bršen del programa pa je pri
spevala tudi godba na pihala.

OSREDNJA PROSLAVA 
DNEVA JLA

V ponedeljek zvečer je bila v 
G. Radgoni osrednja proslava 
Dneva JLA. V ta namen sta

priredila poveljstvo KNOJ in 
Združenje rezervnih oficirjev 
in podoficirjev akademijo. 
Program so pripravili pripad
niki JLA, godba na pihala, 
pevski zbor »Svobode« in šol
ski pevski zbor ter recitatorji, 
slavnostni govor pa je imel 
kapetan I. klase Djuro Tovar
loža.

Ob številni udeležbi prebi
valstva so prisostvovali akade

mija v Domu kulture v Gornji 
Radgoni tudi član okrajnega 
komiteja ZKS Henrik Ribič, 
sekretar obč. komiteja ZKS in 
ljudski poslanec Marija Levar
jeva, predsednik občinskega 
LO Branko Zadravec, pred
stavniki Jugoslovanske ljud
ske armade in drugi. B

Imenovanja na zasedanja OLO
Okrajni ljudski odbor je 

imenoval na zadnjem zaseda
nju med drugim posebno ko
misijo za ugotavljanje možno
sti izkoriščanja vodnih sil Mure 
za gradnjo hidroelektrarn. Za 
predsednika komisije je bil 
imenovan Ivan Kreft, zvezni 
ljudski poslanec, za člane pa 
predsednik OLO Rudi Čačino
vič, podpredsednik OLO Joško 
Slavič, direktor Investicijske

banke Maribor Rado Pušenjak, 
predsednik okrajne zadruž
ne zveze Štefan Antalič, za taj
nika komisije pa načelnik taj
ništva za gospodárstvo pri OLO 
Peter Vujec.

Nadalje sta bila imenovana 
novi upravni odbor podružnice 
Narodne banke v M. Soboti ter 
tričlanska komisija za obnovo 
vinogradov in sadovnjakov.

V spomin arhitektu F. Novaku in M. dr. Sedlaček-Novakovi
(Nadaljevanje s 1. stran:) 
pom urskih  elektrarn, za m eli
oracije in nam akanja.

Svojo soprogo Milevo-Lejco 
Sedlaček je Feri N ovak spo
znal Uk pred vojno ter jo po
ročil o času, ko je bila obenem  
z družino pregnana iz Raden
cev. Bivala je o Soboti o iz
gnanstvu pod policijskim  nad
zorstvom. Mileva Sedlačkooa  
se je rodila 18.1 .1918 v L ju to
meru, k jer se je njen oče, sa
nitarni poročnik Čeh, poročil 
z dom ačinko Pav lo Repičevo. 
Poleg nadarjenosti je prinesla

že z doma izredno m arljivost 
in ču t odgovornosti. Poleg te
ga je čutila že m lada odpor 
proti socialni krivičnosti ta
kratne družbe, To jo je pripe
ljalo o aktivno  politično a kci
jo SK O J na mariborski gim 
naziji, k jer so jo izk ljučili iz 
šestega razreda zaradi širje
nja kom unističnih  letakov. 
Maturirala je l. 1937. Nato se 
je opisala na medicinsko fa 
ku lte to  o Zagrebu. Deportaci
ja iz Radencev je njen  študij 
sicer otežila, vendar ji je uspe
lo diplom irati l. 1942. V Sobo
ti ni mogla dobiti ne zaposli
tve ne staža o bolnici. Po 
osvoboditvi, od 13. aprila 1943 
je bila o soboški bolnici zdrav
nica na internem oddelku. 
K ljub izredni zaposlenosti je 
I. 1954 opravila praktičn i in 
teoretični izpit iz porodništva  
in ginekologije za zdravnika  
specialista ter se usposobila 
za samostojno delo. Od l. 1953 
je vodila vso delo na še začet
nem ginekološko-porodniškem  
oddelku  in opravljala najraz
ličnejše zdravniške posle. Po
leg tega je bila zaposlena še o 
Zdravstvenem  dom u in vodila 
široko delo pri zdravstvenem  
prosoetljeoanju in pionirsko  
delo na svojem  strokovnem  po
dročju. Pri svojem  nenehnem  
delu in pri pom anjkanju  
zdravnikov večinoma ni imela 
nobenega substitu ta  — se je 
še stalno strokovno izpopol
njevala. Tudi Lejca Sedlačko
oa je prenašala svoje izkušnje  
in pomagala pri delu različnih  
družbenih  organov. Bila je 
dolgoleten član in tudi pred
sednik Sveta za zdravstvo  
OLO. Posebne zasluge ima pri 
akciji za m odernizacijo sobo
ške bolnice in pri naporih za 
zgraditev nove.

Oba N ovakova sta bila iz
redno dejavna sooblikovalca 
naše družbe. Ze o zgodnji m la
dosti sta se odločila za pot na
predka, za prelom  z zaostalost
jo na svojih strokovnih  pod
ročjih in s tem  omogočila re
alizacijo m nogih za Pomurje 
izredno pom em bnih  ustvari
tev, ki bodo tra jn i spom eniki 
njune sposobnosti in požrtvo
valnosti, špom in na n jun i ž iv 
ljenjski poti pa spodbuda m la
dim  rodovom.

Tri žrtve poledenele ceste
P retek lo  soboto ob pol osmih z ju

tra j se je  p ripe tila  p ri vasi Srači
nec v bližini V araždina huda pro 
metna nesreča, k a te re  žrtve so bili 
inž. a rh . F ranc Novak, njegova žena 
d r. Mileva Sedlaček-Novak ter Majda 
Kocmur, študentka iz M aribora, do
čim je  bula Novakova 17-letna hčer
ka M aja teže poškodovana.

Pokojni Novak je  vozil s svojim 
avtomobilom znam ke »Volkswagen« 
proti Varaždinu. Pri omenjenem k ra 
ju  mu je  pripe lja l nasproti tovar
n jak TAM, last Avtoprevozništva Ča
kovec. Na cesti je  ležala gosta ju 
tra n ja  megla. Vse kaže, da voznika 
avtomobilov drug drugega nista opa
zila. Ti k pred  k ra jem  nesreče so se 
pojavili na cesti še kolesarji v sm e
ri proti Varaždinu. Novak je  močno 
zavrl, da se ob srečan ju  s kamionom 
ne bi srečal še s ko lesa rji. Kaže, da 
je  bilo prav  to zan j usodno. Zaradi 
poledenele ceste je  avto zaneslo na 
levo stran  ceste pod kam ion. Na 
k ra ju  nesreče sta  ostali mrtvi 
d r. Mileva Novak in M ajda Kocmur,

dočim je  F ranc Novak umrl na poti 
v varaždinsko bolnišnico. Hudo po
škodovano hčerko M ajo so po dve
inpolur n i operaciji v varaždinski 
bolnišnici rešili.

Tragična sm rt N ovakovih pomeni 
za Pom urje hudo izgubo, sa j sta bila 
oba priznana s trokovnjaka in javna 
delavca.

Istega dne se j e  zgodila na cesti 
blizu Varaždina še ena prom etna ne
sreča. Pri izogibanju sta se zaletela 
neki zagrebški avtobus in osebni 
avto, last A grotehnike-servis L ju to
mer. Č loveških žrtev p ri tem ni b i
lo, pač pa sta bila poškodovana voz
nik osebnega avtomobila Janko B la
govič in sovoznik A lojz Slavič, k n ji
govodja A grotehuika-servis L ju to
m er. D obre pol u re  po nesreči je  
pripe lja l iz V araždina neki kamion. 
K er je  bila v idljivost zelo slaba, 
cesta pa zaledenela, se je  zaletel v 
osebni avto in ga popolnom a zm eč
kal.

SOBOŠKI FILMSKI BAROMETER
Konec tega tedna bo potekel za 

soboško filmsko občinstvo v vedrem 
razpoloženju. Na sporedu bo nam reč 
am eriški barvni film v kinem askopu

PRINC ŠTUDENT
P ravzaprav gre za film sko opere

to, zato velja om eniti, da film strož
je  k ritike  ne p renese. T udi njegovi 
ustvarja lc i niso im eli drugega nam e
na, ko da  ustvarijo  delo, k i naj za
bava občinstvo. V filmu je  m arsi
kaj takega, ka r je  zob časa že k re p 
ko povozil, to pa n e  pomeni, da bo 
film med nezahtevnim občinstvom 
slabo sp re je t. Producenti te  filmske 
operete, kaže, niso skoparili s s red 
stvi, ig ra lske  in pevske vloge so d 
bro zasedene, plesne scene so učin
kovite, vse skupaj p a  je  po  starem  
preizkušenem  receptu  ovito v roman 
tično tančico.

V u teho zahtevnejšim  gledalcem 
velja om eniti, da bomo po dolgem 
času zopet videli na soboškem film 
skem pla tnu  prikupno  in  nadarjeno 
filmsko igralko Ann B lylh, videli 
bomo zopet danes že pokojnega Loui
sa C alherna (spominjamo se njego
vih likov iz film a »Nad 30. nadstrop

jem«, »Džungla na asfaltu«, »Julij 
Cezar« itd.), k i je  podlegel p red  ča
som srčnem u napadu med snem a
njem  film a »Čajnica« na Japonskem , 
slišali pa b omo h k ra ti tudi glas da
nes p rav  tako že pokojnega Maria 
Lanze. Kaj več pa, žal, ne kaže p r i
čakovati od tega serijskega  proizvo
da hollywoodske tovarne sanj, kot 
upravičeno lahko im enujem o am eri
ško film sko m etropolo.

Naši najm la jši se bodo nedvomno 
razveselili Wa.lt D isneyevega risan e
ga filma v barvah i n kinem askopu

DAMA IN POTEPUH
O kvalite tah  W alt D isneyevih fil

mov za m lado i n staro  res ne kaže 
izgub lja ti besed. F ilm  n i dolg, saj 
tra ja  le uro in če trt, zato ne ho 
učinkoval dolgočasno. Množica D is
neyevih likov, ki v film a nastopajo, 
ho nedvomno vplivala na naše n a j
m lajše tako kratkočasno kot vzgojno: 
Dama, Potepuh, Zvesti p r ija te lj, Za
peljivka , Filozof, M eksikanec in  d r u
gi. Sestavlja lc i rep erto arja  pa so, 
upajmo, upoštevali, da v kratkem  
časovnem obdobju ne bo preveč r i 
sank na sporedu zapovrstjo  . . .

S redi p rihodn jega  tedna bo za 
sprem em bo na sporedu italijanska 
ljubezenske d ram e v barvah

SENSO
Zgodba filma je  iz časov, ko  so 

v p re jšn jem  s to le tju  bili kraljevsko- 
cesarsk i vojaki av strijsk e  m onarhije 
okupato rji severne Ita lije . Film pa 
nas ne seznanja z dogodki s  tega 
gledišča, sa j mu služi ilegalna boi. 
ita lijansk ih  rodoljubov p ro ti av strij
skim okupatorjem  le kot zunanji 
okvir. V sekakor pa je  režiser Vi
sconti izdelal obrtniško soliden film. 
o rom antičnem  poudarku scenarija 
pa so  bržčas že p re j odločili mero
d a jn i iz  ita lijan sk e  producentske 
h iše »Lux film«, k i je  film tudi fi
nansira la.

V filmu »Senso« bomo ponovno vi
deli znamo Alido Vali, dalje Farlcya 
G rangerja , Massima G irottija, Rino 
M orelli in  druge. To nedvomno go
vori filmu v prid , kakor tudi dej
stvo, da italijanskim  ustvarjalcem 
ljubezenske dram e po pravilu uspe
vajo. Zato naj se tisti, k i se ob zgod
bah te  vrste radi solzijo, že vnaprej 
p r ip ra v i jo . . .  b jš
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Z A H V A L A
Vsem, ki ste spremili na zadnji poti naša nepozabna pokojnika

arh. FERIJA  NOVAKA
IN

dr. LEICO SEDLAČEK-NOVAKOVO
iskrena hvala. Posebej se zahvaljujemo govornikom za pretresljive besede, 
ki so jih izrekli pred gimnazijo in odprtim grobom, darovalcem vencev in 
cvetja, pevskemu zboru in godbi, gasilcem, lovcem in vsem ostalim, ki ste 
nas kakorkoli tolažili v naši neizmerni žalosti.

Ža l u j o č i :  družina dr. SEDLAČEK, NOVAK - PAUKO

D r o b i ž  i z  n a š i h  k r a j e v
REZERVNI OFICIRJI MED 

UČENCI OSNOVNE ŠOLE II.
V dneh pred Dnevom JLA 

so člani občinskega Združenja 
rezervnih oficirjev  v Murski 
Soboti obiskali učence osnovne 
šole II. te r  jim  govorili o svo
jih  doživetjih v NOB. Velika 
so jim  vedeli pripovedovati, 
saj so se udeležili nekateri od 
n jih  tudi bojev ob Sutjeski. Z 
zanimivim pripovedovanjem so 
takoj pritegnili vse učence ter 
je  bila učna ura  za vsakega od 
njih prekratka. Učenci bi radi 
še poslušali te r  spraševali. Po
sebno jih  je  zanimalo, če je  bil 
kdo od pripovedujočih v borbi 
skupaj z maršalom Titom, č e  še 
je  tudi on boril, bil ran jen  itd.

Takih razgovorov si pionirji 
še želijo . V.

MLADINSKA KONFERENCA 
V TOVARNI PERILA 

»MURA«
M ladinski konferenci, k i je 

bila v nedeljo, so prisostvovali 
tudi direktor podjetja, sekre
tar ObK LMS in drugi. V po
ročilu je dosedanji predsednik 
Janez Šaro tar orisal delo m la
dine v podjetju  in poudaril, 
da  bo m ladina v bodoče mo
rala bolj sodelovati z upravo 
podjetja in drugimi organi pri 
reševanju r azličnih proble
mov. Sklenili so, da bodo raz
širili članstvo in da bodo v 
prihodnjem  letu gradili šport
ni poligon z različnimi igrišči. 
Prav tako bodo izvedli anketo 
med m ladino, ki jim  bo slu
žila pri sestavi program a za 
nadaljn je delo.

GRAD
Pri G radu taborijo  te  dni 

obvezniki predvojaške vzgoje 
iz soboške občine. V petek so 
tabornik i priredili tekm ova
n je  v  stre ljan ju  in  šahu. V 
tekm ovanju so sodelovali po
leg m ladincev predvojaške 
vzgoje tudi rezervni oficirji od 
G rada in okolice. V streljanju 
z m alokalibrsko puško so 
zmagali m ladinci, v streljanju  
z zračno puško rezervni ofi
cirji in  v šahu mladinci.

*

Za dan JLA so priredili pri 
G radu proslavo, za katero  so 
prip rav ili pester program . Ne
k a j m ladincev je bilo tudi o d 
likovanih.

*

Na letnih konferencah Socia
listične zveze so v organiza
cijah graškega okoliša raz
pravljali največ o nekaterih 
vprašanjih  zadružništva ter 
o kom unalni dejavnosti. V Vi
doncih so poleg tega govorili 
še o g radnji gasilskega doma, 
za katerega imajo p rip rav lje
no že vso opeko, p rim an jku je
jo p a  jim  sredstva.

*
Prosvetno društvo p ri G ra

du prip rav lja  silvestrovanje, 
na novoletno jelko pa  se p ri
p rav ljajo  tudi po vseh okoli
ških šolah.

ČRENSOVCI
Pred nekaj dnevi je b ila  v 

Čresovcih konferenca vaške 
organizacije Socialistične zve
ze. L judje so na  konferenci 
razp rav lja li predvsem  o na
m eravani gradnji steklarne v 
Beltincih ter o m ožnostih za
poslitve v predvideni p letilni
ci. Med drugim  so predlagali, 
n a j bi uredili v vasi zdrav
stveno am bulanto. Sklenili so 
tudi, da bodo prostovoljno po
m agali pri gradnji gasilskega 
doma, za katerega imajo pri
p rav ljen  skoraj ves m aterial.

*

Po m nenju strokovnjakov 
km etijske zadruge so posevki 
ita lijanske pšenice v čren
sovskem okolišu zelo dobri. 
To pa predvsem zaradi tega. 
ker so km etovalci potrosili 
predvidene količine umetnih 
gnojil.

*

Črensovska m ladina se zelo 
zavzema za dograditev za
družne dvorane. Prihodnje le
to nam eravajo u red iti strop, 
pod in okna.

Od pretekle sobote naprej 
bodo imeli v Č rensovcih red
no vsak teden kino predstave, 
ki jih bo organizirala  L jud
ska Univerza Beltinci.

IVANJKOVCI
Poravnalni svet v Ivanjkov

cih je razpravlja l doslej o 22 
zadevah. Od teh jih  je ugod
no rešil dvajset, dočim so dve 
sporni zadevi m orali odstopiti 
sodišču. *

Te dni se je km etijska zad
ruga Ivanjkovci »priključila 
zadrugi Ormož. Sklep zadruž
nega sveta o p r ik ljučitvi so 
potrdili tudi zadružniki na 
občnem zboru, k i je bil p re
teklo soboto.

*

M ladinska organizacija in 
TVD Partizan sta priredila 
predvčeraj proslavo ob Dnevu 
JLA. Na program u so imeli 
krajšo enodejanko, več recita
cij in nekaj telovadnih točk.

MARTJANCI
V M artjancih so pred ne

davnim  preuredili knjižnico, 
ki im a precejšnje število knjig 
in bralcev. Knjižica ima po 
okoliških vaseh posebne po
verjenike, ki izberejo v knjiž
nici knjige in jih potem raz
delijo bralcem.

Tudi m artjanska m ladina 
sodeluje pri p rip ravah  za No
voletno jelko, razen tega pa 
bodo uprizorili januarja  igro.

Kulturnoumetinaško društvo 
in m ladinska organizacija 
u re ja ta  oder v zadružni dvo
rani. Predvidevajo, da bo oder 
januarja  p opolnoma urejen.

»JELKA« V BELTINCIH:

Dovolj naročil
V obrtnem  mizarskem  pod

je t ju  »Jelka« v Beltincih so 
dosegli v drugem  polletju  
b ru to  p rodukt 6 in pol mili
jonov d in a rjev , le  dni pa bo 
do izpoln ili tudi le tn i pro iz
vodni p lan . N jihov letošnji 
le tn i plan je  predvideval 10 
m ilijonov d in a rjev  vrednosti 
proizvodnje. Č eprav v prvem 
po lle tja  plana niso izpolnili 
zarad i pom anjkanja naročil, 
so v drugem  polletju  zamu
jeno  nadom estili. Stopili so 
v stik  s  pod je tjem  »Tehnika« 
v L jub ljan i in z  naročili n i
so več v težavah.

V letošnjem  letu so pro iz
vajali v be ltinski »Jelki« 
predvsem  stavbeno pohištvo. 
Spričo dobre kakovosti izdel
kov so na tržišču prodrli in 
tu d i p rihodn je  le to  bo n aro 
čili dovolj. Zdaj je  v pod je t
ja  18 zaposlenih, k i  delajo 
,ob obilici naročil v tesnih 
prostorih . Lahko bi najeli še 
več delovnih moči, vendar 
jim  to onemogoča pom anjka
n je  prostorov. U pajo, da bo
do p rihodn je  le to  povečali 
delovne prostore, povečali pa 
bodo predvsem  tudi proizvod
ni plan.

VIDEM ob ŠČAVNICI
To dni so videmski gasilci 

razp rav lja li na  letnem  obč
nem zboru o  g radnji gasil
skega dom a. M aterial imajo 
prip rav ljen , vendar letos niso 
mogli pričeti graditi, ker niso
dobili cementa.

*

Preteklo nedeljo je bila pri 
Vidmu letna konferenca So
cialistične zveze. Na konferen
ci so razp rav lja li v glavnem 
o kooperaciji, o včlanjevanju 
m ladine v Socialistično zvezo 
ter o kom asaciji zemljišč.*

V kratkem  bo imelo letni 
občni zbor tudi videmsko pro
svetno društvo. Letos so u p ri
zorili igralci prosvetnega d ru 
štva le eno igro, dočim  je nev
ski zbor nastopil na več pro
slavah in  prired itvah .

DAROVALCI KRVI NA 
TRANSFUZIJSKI POSTAJI 
v M. Soboti od 14. do 19. dec. 1959

Terezija  Obal, petič, iz Kroga; 
M arija K uhar, drugič, iz Bankovec; 
Stefan Belec iz Sulinec; Ana Jeneš 
iz Velike Polane; K arel Žabot, Ema 
M arkoja, M arija G jerkeš, M arija Ke
lenc, Avguštin Glavač, Kata Kustec, 
A lbina Ritlop, Ana Mavčec, Roza 
Kustec, K ristina Šandor, Ana Kovač, 
Roza Kelenc, Terezija  Kolenko, d ru 
gič, M arija Balažič, drugič, Sabina 
Žabot, tre tjič , M arija Donko, četrtič, 
Rozina Godina, dru gič, Kata Kovač, 
drugič, Izidor Vučko, drugič, vsi iz 
D olnje Bistrice.

V imenu bolnikov se vsem daro
valcem krvi najlepše zahvaljuje

Transfuzijska postaja M. Sobota

O D V E T N I K  
JANKO ŠTAMBERGER odpre 
odvetniško pisarno l.jan. 1960 
v Murski Soboti, Titova c. 17 
(prej Ligeti). D-1146

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 24. dec. do 3. jan.
Sprva v glavnem suho vreme, 

a v zadnjih dneh decembra pa
davine. Okrog Novega leta iz
boljšanje, ki pa ne bo trajalo 
več kot dva dni, nato zopet pa
davine. Pomembnejša ohladi
tev, ki pa ne bo dolgo trajala, 
se pričakuje v zadnjih dneh 
decembra, oziroma okrog No
vega leta. Tedaj tudi kaže na 
sneg. Dr. V. M.

Petek, 25. dec. — Nasta 
Sobota, 26. dec. — Štefan 
N edelja, 27. dec. — Janez 
Ponedeljek, 28. dec. — Živko 
Torek, 29. dec. — Tomaž 
Sreda, 30. dec. — Branimir 
Četrtek, 31. dec. — Silvester

MURSKA SOBOTA — od 25.-26. de
cem bra am eriški barvni kinem a
skopski film: »Princ študent«; od
28. -2 9 . decem bra ita lijansk i barv 
ni film: »Senso«; od 30.—31. dec. 
am eriški barvni kinem askopski 
film: »Dama in potepuh«.

GORNJA RADGONA -  od 26.-27. 
dec. francoski barvni film: »Svet 
tišine«; od 30.—31. dec. am eriški 
film: »Človek za puško«.

LENDAVA — od 25.—27. dec. am e
riški film: »Usodna neznanka«; od
29. —30. dec. am eriški film: »Princ 
Valijant«.

LJUTOMER — od 26.-27. dec. fran 
coski barvni film: »Svet tišine«; 
od 30,—31. dec. italijansk i film: 
»Slamnati vdovec«.

KRIŽEVCI PRI LJUT. — od 26.-27. 
dec. am eriški barvn i film: »Kleo
patra«.

SLATINA RADENCI — od 26.-27. 
dec. k ita jsk i film: »Halwa«; 31. 
decem bra francoski barvni film: 
»Helena in možje«.

VERŽEJ — od 26.—27. dec. am eriški 
film: »Sedem nevest za sedmero 
bratov«; od 30.—31. dec. sovjetski 
barvni film: »Othello«.

ČEPINCI — Samo 27. dec. barvni 
film: »Lažni kapetan«.

VELIKA POLANA -  od 26.-27. de
cem bra francoski film: »Podzem
lje  Pariza«.

GRAD — Samo 27. decembra angle
ški barvni film: »Semenj želja«.

VIDEM OB ŠČAVNICI -  od 26.-27. 
decem bra am eriški barvni film: 
»Maščevalec iz Dallasa«.

RADIO M. SOBOTA
N edelja, 27. dec. 1959:

ob 12.00: Pogovor z volivci, lo
kalna poročila, obvestila in re 
klame;
ob 12.15: O ddaja v m adžarskem 
jeziku;
ob 12.40: »Želeli ste, poslušajte«. 

Torek, 29. dec. 1959:
ob 17.00: Lokalna poročila, obve
stila, objave in reklam e; 
ob 17.15: O ddaja v m adžarskem 
jeziku;
ob 17.30: »Želeli ste, poslušajte«. 

Č etrtek , 31. dec. 1959:
ob 17.00: Lokalna poročila, obve
stila, objave in reklam e; 
ob 17.15: O ddaja v m adžarskem 
jeziku;
ob 17.25: »želeli ste, poslušajte«. 
Radio M. Sobota prenaša dnevno 

spored RTV L jub ljana od 5. do 9. 
ure in od 15. do 23.10. ure. Ob ne
deljah  in praznikih pa od 6. do 
23.10. ure.

MAL! OGLASI
KUHINJSKO POHIŠTVO po ugodni 

ceni prodam. Naslov v upravi li
sta. M-1144

KVALIFICIRAN KURJAČ išče stalno 
zaposlitev. Naslov v upravi lista.

M-1145
GOSPODINJSKO POMOČNICO, ve

ščo kuhe, k  dvema otrokoma 
sprejm em  iz januarjem . Jože F i
lipčič, Kocljeva 13, M. Sobota.

M-1147
3000 DIN NAGRADE nudim tistemu, 

k i mi vrne pogrešanega belega 
jazbeča rja  Franc D ajč, mlin, Te
šan ovci.

Upravni odbor Trgovskega podjetja »ŽELEZO« v M. Soboti 
r a z p i s u j e  delovno mesto

1. POSLOVODJE kovinsko-tehnične stroke
2. PISARNIŠKO MOČ za vodstvo blagov. knjigovodstva
Nastop službe po dogovoru, plača po tarifnem  pravilni

ku. Prošnje je treba poslati na upravni odbor pod jetja  do 
31. decembra 1959.

Občinski ljudski odbor Gornja Radgona na podlagi 3. čl. 
odloka o p rodaji stanovanjskih hiš iz splošnega ljudskega 
premoženja na območju občine G ornja Radgona razpisuje 
naslednjo

J A V N O  D R A Ž B O

Iz sklada splošnega ljudskega prem oženja se proda pri
tlična zidana stanovanjska hiša z gospodarskimi pritiklinam i 
v Lutvercih št. 57. D ražba za p rodajo  te hiše bo dne 6. jan. 
1960 s pričetkom  ob 8. uri v poslopju Občinskega ljudskega 
odbora Gornja Radgona — v konferenčni sobi.

Vsi ostali pogoji so interesentom na vpogled pri odseku 
za finance, soba št. 33 ObLO G ornja Radgona.

S O C I A L N O  Z A V A R O V A N J E

Izplačevanje nadomestila za povečanje najemnin 
za stanovanja pri dajatvah iz inv. pok. zavarovanja

Na podlagi določb zakona o spremembah in dopolnitvah za
kona o pokojninskem zavarovanju (Ur. List FLRJ, št. 48/59) se 
bodo 1. januarja  1960 zrisale osebne in družinske pokojnine in 
varstveni dodatek za znesek, k i pomeni nadomestilo za poveča
nje najem nin za stanovanja (stanarina). Pokojnine in ostale da
jatve, priznane pred 31. decembrom 1959, se bodo preračunale 
na nove zneske v smislu določb 6. do 13. člena novega zakona, 
p rav  tako pa tudi akontacije na  te dajatve.

Zaradi preobrem enjenosti okrajn ih  zavodov s tekočim de
lom se odločbe o preračunavanju  na nove zneske ne bodo iz
dajale, razen v primerih, kadar bo stranka to  posebej zahtevala. 
Izjema velja za osebne in invalidske pokojnine vojaških zava
rovancev, katerih pokojnine bo treba povsem na novo določiti, 
pa je zato potrebno izdati posebne odločbe. S prevedbo teh po
kojnin pa  m orajo okrajni zavodi počakati, ker bodo izdana 
navodila s potrebnimi obrazci ter tabelami za izračun pokojnin.

Preračunavanje pokojnin ter ostalih dajatev  iz pokojninske
ga zavarovanja, priznanih pred 31. dec. 1959 ne bo predstav
ljalo kakšnih posebnih problemov na odseku za pokojninsko in 
invalidsko zavarovanje, ker bo to  delo opravila likvidatura po
kojnin bodisi samostojno ali ob pomoči pokojninskih referentov. 
Nadomestilo za mesec jan u ar bo izplačano upravičencem sku
paj z dajatvam i za mesec februar 1960, kakor je bilo objavljeno 
že v dnevnem časopisju. V tej zvezi je okrajn i zavod za social
no zavarovanje v Murski Soboti pristopil k  pripravam , da se 
bo l ikvidacija na  novo preračunanih dajatev za mesec februar 
opravila brez motenj in pravočasno.

Način preračunavanja osebnih in družinskih pokojnin dolo
čajo členi' 6. do 13. zadnje novele k  zakonu o pokojninskem 
zavarovanju. Določbe teh členov so dokaj jasne in se priporoča 
uživalcem pokojnin, da se seznanijo s temi predpisi, ne glede na 
to pa bo okrajn i zavod v nadaljevanju  dal točna navodila, kaj 
m orajo upokojenci predložiti zavodu.

O krajni zavod za soc. zavarovanje 
M urska Sobota

ČZP »POMURSKI TISK« M urska Sobota o b v e š č a ,  da 
bo letni popis blaga v kn jigarnah  in papirn icah  v naslednjih 

dneh

»DOBRA KNJIGA« Murska Sobota od 3 .-5 . jan. 1960; 
»VESNA« Lendava od 3.—4. jan. 1960;
»KNJIGARNA IN PAPIRNICA« Ljutomer od 27.—28. dec.: 
»KNJIGARNA IN PAPIRNICA« G. Radgona od 26.-27. dec.

SPLOŠNA AMBULANTA Murska Sobota o b v e š č a  pa
ciente svojega okoliša, da bo do nadaljnjega zaradi odsotnosti 
večjega števila zdravnikov (bolezen, dopust) — služba v ambu
lanti le v r e d n e m  d e l o v n e m  č a s u ,  to je  od 7.—16.ure.

Zato prosimo, da iščete zdravniško pomoč v tem času in 
le v nujnih primerih.

Avto-moto društvo  Lendava, K ranjčeva ul. 31, proda z
javno licitacijo osnovna sredstva:

OSEBNI AVTOMOBIL BMW 
s petimi sedeži, generalno popravljen

Licitacija bo dne 26. decembra 1959 ob 10. uri v društve
ni garaži v Lendavi, Kovačeva ul. 7.

Inform acije o začetni izklicni ceni in. o vsem ostalem 
daje upravni odbor društva. — V arščina je 5 odst. od iz
klicne cene.

Avto-moto društvo G ornja Radgona obvešča, da  kot poobla
ščeno d ruštvo izdaja potrdila mopedistom o znanju prom et
nih predpisov in  sicer dne 27. dec. 1959 od 8. do 13. ure v 
prostorih  d ruštva  Ljudske tehnike

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU — za okolico
d n e  28. dec. 1959 od 15. do 19. u re  v pr ostori h 

AMD LJUTOMER — za okolico

V Gornji Radgoni pa vsak dam od 15. do 18. ure v pro
storih

AMD, Lackova 1, — za celo območje Radgone in Ljutom era

Potrošniki pozor! Veliko presenečenje!
Pni drugem  nagradnem  žrebanju Vam je pripravilo  

TRGOVSKO PO D JE T JE

„ZARJA“ - LJUTOMER
d o d a t n i  d o b i t e k

1 r a z t e g l j i v i  k a v č
ki ga lahko dobi vsak, če dokaže z blokom nakup blaga pri 
Trgovskem podjetju  ZARJA Ljutom er v znesku 5000 din v 
času II. nagradnega žrebanja.

Za drugo nagradno žrebanje Vam je pripravilo  Trgovsko 
podjetje  ZARJA Ljutom er p r v i h  10 n a g r a d :

1. moški zimski plašč
2. ženski plašč
3. samska postelja
4. moška obleka
5. volneno blago za žensko obleko
6. fantovska obleka
7. moška jopica
8. ženska jopica
9. otroške trenirke 

10. moška srajca
20 nagrad blaga v vrednosti po 1500 din 
20 nagrad blaga v vrednosti po 1000 din

Žrebani bodo bloki, b i dokazujejo nakup v vrednosti nad 
500 dim. Žrebanje dobitkov drugega nagradnega žrebanja in 
dodatnega dobitka bo 4. jan u a rja  1960.
Potrošniki, kupujte  za Vaše potrebe le pri podjetju Z A R JA  

Ljutomer, kjer boste zadovoljni s postrežbo in ugodnim  
nakupom !

V DOMU „PARTIZAN“ V ČETRTEK, 31. DECEMBRA 1959 OB 19. URI

TRADICIONALNO SILVESTROVANJE



ŽIVAHNO DELOVANJE
OBEH POMURSKIH AKADEMSKIH KLUBOV

Člani Kluba prekmurskih akademikov in Prleškega aka
demskega kluba so se v preteklem tednu dvakrat sestali. Na 
prvem sestanku so se zbrali komunisti obeh klubov na skupnem 
razgovoru, ki sta se ga udeležila tudi sekretar OKZKS tovariš 
IVAN ROS in organizacijski sekretar OKZKS tovariš FRANC 
ŠKOBERNE.

R azpravlja li so predvsem  o 
bodočih nalogah in program u 
dela obeh klubov. Pri n adalj
njem  delu obeh klubov bo 
nujno tesnejše sodelovanje, ker 
im ata oba podobne naloge. 
Velika skrb bo med drugim  
potrebna za ideološko izobra
ževanje študentov, za  učne 
uspehe in dodeljevanje štipen
dij. Le na ta način bo Pom ur
je lahko dobilo v doglednem 
času dovolj visokokvalificira
nih, politično din Strokovno 
usposobljenih moči, Ob tej 
priložnosti so tudi ustanovili 
skupen aktiv  članov ZKS in 
izvolili sekretariat.

Okrog 45 članov obeh po
murskih klubov se je udeležilo 
debatnega večera o temi »Pe
reči gospodarski problemi Po
murja«. Razgovor je vodil na
čelnik Tajništva za gospodar
stvo OLO Murska Sobota tov. 
Peter Vujec, kot gost pa je 
prisostvoval zvezni ljudski po
slanec Ivan Kreft. Potem ko 
je tov. Peter Vüjec orisal 
osnovne smernice nadaljnjega 
razvoja gospodarstva v Po
murju, se je razvila živahna 
razprava o rajonizaciji v kme
tijstvu, o uspehih kooperacije,

o gradnji raznih živilskih p re
delovalnih obratov, o živino
reji itd. Posebno pozornost so 
posvetili tudi razvoju .industri
je, predvsem  gradnji tovarne 
m etanola v Lendavi, steklarne 
v Beltincih in nadaljn ji iz
gradnji pom urskih opekam  
te r  razvoju turizm a. Debatni 
večer je tra ja l skoraj tr i  ure. 
k a r  priča, da je zanim anje 
študentov za razne gospodar
ske problem e precejšnje in da 
si podobnih ak tualn ih  razgo
vorov žele še več.

Oba k luba  s ta  p riredila  tu 
di d ružabni večer v Študent
skem naselju, na katerega sta 
povabila tudi starejše člane.

M. E.

D r u š t v o
L j u d s k e  t e h n i k e
na Srednji kmetijski šoli 

v Rakičanu
Anketa med gojenci Srednje 

kmetijske 'šole v Rakičanu je 
ugotovila, da si slušatelji žele 
različna gospodarska, politič
na in tehnična predavanja. 
Uprava šole se je zaradi tega 
zavzela za ustanovitev društva 
Ljudske tehnike.

Na ustanovnem občnem zbo
ru je predsednik okrajnega 
odbora LT tov. Valenčič po
udaril, da je glavni cilj orga
nizacije LT tehnično izobraže
vanje ljudskih množic in to 
predvsem na tistem gospodar
skem področju, na katerem de
lujejo. Kmetijski strokovnjaki 
naj organizirajo na območju 
svojega službenega mesta dru
štvo LT, vključijo vanj kme
tijske proizvajalce in jim po
sredujejo kmetijsko tehnično 
izobrazbo, da bo njih proiz
vodnja večja in boljša.

Slušatelji so sklenili osnova
ti razen avto-moto in kmetij
sko-tehnične sekcije še radio 
in fotoamaterski krožek.

J. S.

APAČE
Pretekli četrtek so imela 

občne zbore gasilska društva 
Žiberci, Žepovci, Plitvice, Le
šane in Lutverci. Na občnih 
zborih so razpravljali pred
vsem o združitvi nekaterih ga
silskih društev. Občni zbor 
gasilskega društva Apače je 
bil v nedeljo.

NAMESTO USLUG 
NEMOTENA PROIZVODNJA

P od je tje  »Mehanika« v Lendavi zaposluje 164 ljudi v treh  obratih .
P od jetje  delu je  že dvanajsto  leto. Spočetka se je  ukvarja lo  z av topre
vozništvom in m ehaničnimi uslugam i, kasneje pa je  pričelo izdelovati š ip 
ke za dežnike. Prav ta  proizvodnja se je  iz le ta  v le to  večala. Največ 
zaposlenih j e  še danes v tem o b ra tu.

V letošnjem tretjem četrtlet
ju je pričel s proizvodnjo 
obrat plastike, pred njim pa 
tudi oddelek za galvanizacijo. 
Oba oddelka se sicer še razvi
jata, beležita pa že lepe uspe
he. Stroje za plastični oddelek 
so izdelali v lastnem strojnem 
oddelku. Izdeluje plastični od
delek predvsem ročaje za kole
sa, epruvete in embalažo za 
zdravila ter vložke za pohi
štvo, v kooperaciji z raznimi 
tovarnami kovinske galanteri
je pa tudi ročke, držaje, gum
be za avtoindustnijo, razne se
stavne dele za avtomobilske 
kljuke in podobno.

Podjetje ni brez obetov za 
razvoj. Ko bo obrat plastike 
delal s polno zmogljivostjo, 
bodo začeli proizvajati tudi 
predmete iz bakelita. Tu gre 
predvsem za električne artikle

in artik le za kozm etično in d u 
strijo. D alje je podjetje že n a 
ročilo načrte  za g radnjo  novih 
prostorov za proizvodnjo p la 
stičnih izdelkov, paragonskik 
šipk ter sploh za potrebe in
dustrije  dežnikov v Jugosla
viji. Upajo, da bodo s prvim i 
gradbenim i deli pričeli p ri
hodnje leto. Om enjajo, da bo
do prihodnjo jesen že izkopa
li temelje. Število zaposlenih 
se bo povečalo postopom a s 
povečanim i delovnim i prosto
ri, v kolikor ne  bo ov ira  po
m anjkanje kad ra: orodjarjev, 
galvanizerjev in strugarjev .

Proizvodnost se je v p od jet
ju  letos precej povečala. Polo
vico oprav ljen ih  del p lačujejo  
po  enoti proizvoda. Proizvodni 
plan bodo v preostalih  dneh 
letošnjega leta dosegli. O snov
na sredstva povečujejo z na

kupom novih strojev in opre
me. Proizvodni plan za pri
hodnje leto že imajo. Predvi
devajo izdelavo 5 in pol mili
jona šipk in drugih sestavnih 
delov za dežnike. Razen tega 
imajo v načrtu proizvodnjo 
ogrodij za senčnike, strojno 
delavnico pa bodo skušali 
spremeniti v servisno delavni
co za motorna vozila, traktor
je in poljedelske stroje. Stroje 
za proizvodnjo plastičnih iz
delkov bodo izdelovali tudi še 
v prihodnje, vendar težijo za 
tehnološkim procesom dela 
brez prikinitve.

Za tako uspešen razvoj pod
jetja se zelo zavzemajo orga
ni delavskega samoupravlja
nja, ki sproti razpravljajo o 
vseh proizvodnih in drugih 
problemih. Zaposleni prejema-
jo dnevno topel obrok hrane, 
kar ugodno vpliva na proiz

vodnost. Sindikalna podružni
ca pa skrbi tudi za oddih čla
nov kolektiva.

B .š.

GOSPODINJSKI  
KOLEDAR 1 9 6 0
G ospodinjski koledar, k i ima s 

k n jigovods ko prilogo vred 16 tiskov
nih pol (eno polo več kot lan i), je 
še bolje u rejen  kot p re jšn ja  leta, 
vsebinsko pa pester  i n zanimiv.

Ker nam je  prosto r pičlo odmer
je n , bomo omenili samo nekaj stva
ri. N ajp re j tiste , k i se tičejo zlasti 
gospodinj. Te bodo posebno vesele 
p reprostih , a sk rbno  izbranih jed il
nikov in  receptov z juham i, priloga
mi, prikuham i, sladicam i l t d., ki bo 
do nadom estili sko ra j m ajhno k u 
harsko  knjigo. M arsikatera gospodi
n ja  rada , če utegne, sp lete  kako jo
pico ali pulover. N avodil In vzorcev 
za p le ten je  j e  v koledarju  nad 20 
s tran i, posebno so upoštevane razne 
drobne p letenine.

Č lanki so posrečeno izbrani in 
j ih  bo  vsakdo rad  prehajal. Posebno 
pozornost zasluži perspektivmi, n a 
če ln i članek tov. Vide Tomšičeve o 
problem ih naše družine. Vsakdo bo 
z veseljem  p reb ra l tudi članke dr. 
M erljakov« o odnosih med zakonci, 
članek d r. F. Miša o higienski ure
ditvi doma, dr. Novak-Rejčeve o koz
m etiki i n gospodinjskem  delo, dr. 
K onjajeve o otroških boleznih, inž. 
Žugla o detergentih  An druge. To je 
seveda le drobec i z bogate vsebine, 
v ka te ro  so vključeni še številni 
člank i iz na jraz ličnejših  drugih pod
ročij, najdem o pa tudi obilo lepo
slovja, zanimiv drobiž, šale, nasvete 
in ne nazadn je  tud i veliko nagradno 
anketo.

K njiga j e  tudi grafično lepo 
oprem ljena, tako da se bo letošnji 
G ospodinjski ko ledar uvrsti! med na
še najbo ljše  ko led arje . Cena kole
d a rja  s knjigovodsko prilogo vred je 
350 d inarjev .

K R A T K E  V E S T I
PRIPRAVE ZA NOVOLETNO 

JELKO
Pionirji osnovne šole II. v 

Murski Soboti se pripravljajo 
letos s posebnim veseljem na 
Novoletno jelko, saj jim pri
pravlja njihov pokrovitelj — 
tovarna mlečnega prahu — 
hvaležno skupno darilo: zlož
ljiv gledališki oder, tovarna 
perila Mura pa bo prispevala 
k zavesi. Zato pripravljajo po
sebno igrico, v kateri bo na
stopil tudi dedek Mraz. Igrico 
jim je pripravil njim poznani 
pesnik iz G. Radgone, Manko 
Golar. Svoj oder bodo pionirji 
lahko velikokrat uporabljali, 
saj jih je v vsakem razredu 
dosti, ki radi nastopajo v igrah.

V.
LOVCI V APAČAH RAZVILI 

SVOJ PRAPOR
Lovci lovske družine v Apa

čah so v čast 40. obletnice 
ZKJ in SKOJ ter ob 15-letnici 
obstoja te lovske družine pred 
kratkim svečano razvili svoj 
zeleni društveni prapor. Raz
vitja so se udeležili tudi za
stopniki lovskih družin iz so
sednjih občin in okrajev. Med 
gosti so bili tudi zastopniki iz 
Ljubljane in lovci iz Italije.

Prapor je razvil predsednik 
Lovske zveze Pomurja tovariš 
Evgen Cug iz Murske Sobote, 
ki je po končanem govoru iz
ročil razviti prapor starešini 
lovske družine Apače tovarišu 
Alojzu Baligaču. Prapor je na
posled sprejel njegov čuvar in 
praporščak tov. Prane Novak. 
Na prapor so pripeli 20 spo
minskih trakov, v drog prapo
ra pa vtisnili 55 zlatih žebljič
kov. Zbranim je nato sprego
voril o herojski poti in borbi 
naše Partije in SKOJ tovariš 
Branko Zadravec, predsednik 
ObLO Radgona. Za zaključek 
svečanega dela proslave je 
pionirski pevski zbor Apače 
pod vodstvom učiteljice Mari

je Lapoši zapel tri pesmi, na
kar je mariborski kvintet 
»Triglav« nadaljeval z veseli
mi poskočnimi zvoki. L L.

LOGAROVCI
Prosvetno društvo Logarov

ci je organiziralo letos vsega 
šest različnih prireditev. Na
meravali so ustanoviti tudi 
pevski zbor in tamburaški, 
orkester, vendar jim ni uspelo.

ROGAŠOVCI
Odborniki gradbenega od

bora za gradnjo kulturnega 
doma v Rogašovcih so imeli 
pred nekaj dnevi sejo, na ka
teri so se pogovorili o pričet
ku gradnje doma.

PROSENJAKOVCI
Vojaki JLA so pripravili v 

Prosenjakovcih za Dan JLA 
posebno prireditev, med dru
gim tudi krajšo igrico. Ob tem 
so tudi pogostili šolske otroke.

RAZKRIŽJE
V preteklem tednu sta bili 

seji krajevnega odbora in 
osnovne organizacije v Raz
križju. Vse organizacije in 
društva se pripravljajo na let
ne skupščine, ki bodo najpo
zneje do 15. prihodnjega me
seca. Kulturnoumetniško dru
štvo je že imelo svojo letno 
skupščino, na kateri so prisot
ni izvolili nov odbor, ki je ta
koj začel z delom.

Komisija za izobraževanje 
odraslih je na svoji seji izbra
la 8 strokovnih predavanj in 
sicer iz živinoreje, sadjarstva, 
vinogradništva in zdravstva. 
Eno teh predavanj so že imeli. 
Obisk predavanja je bil do
ber.

Postavljen je tudi poravnal
ni svet pri Krajevnem odboru 
v Razkrižju. Svet je že začel 
z delom in bo imel v prihod
njem tednu prve tri razprave.

A. O.

TURNIŠČE
Prejšnji petek je bil občni 

zbor prosvetnega društva 
Turnišče. Med drugim  so se na 
občnem  zboru sporazum eli o 
združitvi prosvetnega d ruštva  
v Turnišču  s prosvetnim  d ru 
štvom  tovarne P lanika. D ram 
ska skupina d ru štv a  bo v n a j
krajšem  času up rizorila  igro.

Nogometni k lub  »Planika« 
ureja  novo nogom etno igrišče. 
Na igrišču bodo uredili p r i
merne kopalnice in slačilnice. 

*
V prostorih  sedanje gostilne 

»Pri lovcu« bo uredila  tovarna 
P lanika čitalnico, šahovski ko
tiček in m ajhno točilnico. Za 
čitalnico nam eravajo  kupiti 
tudi televizijski sprejem nik.

PREUSMERITEV NA PROIZVODNO
Ljutomerska kmet. zadru

ga »Kmetovalec« je letos plan 
prometa že presegla, čeprav 
je bil odkup spričo slabe sad
ne letine precej manjši. Naj
višji odstotek prometa je za
druga napravila z odkupom 
živine, lesa ter poljskih oddel
kov. Tako je prigospodarila 
kar štiri in pol milijone dinar
jev za zadružne sklade ter po
večala vrednost osnovnih sred

stev za preko 7 milijonov di
narjev.

Lep napredek je letos čutiti 
tudi pri pogodbenem sodelo
vanju, kjer je zadruga povr
šine od lani povečala skoraj 
za šestkrat. Za pitanje živine 
je letos sklenila preko 600 po 
godb, za prihodnje leto pa 
ima doslej sklenjenih že preko 
400 pogodb. V teku so tudi 
priprave za spomladansko se

tev, za travništvo  pa  ima zad
ruga sklenjene pogodbe že za 
polovico p lan iran ih  površin.

V prihodnjem  le tu  se bo 
zadruga preusm erila  iz trgovi
ne, ozirom a odkupa), ki je do
slej pom enil glavno vejo do
hodkov, predvsem  na proiz
vodnjo. Za to preusm eritev pa 
je nu jno  povečati zadružno 
ekonomijo, ki obsega sedaj le 
še p a r hektarov. Na lastnem 
posestvu si bo zadruga zago
tovila tudi ustrezno krm o za 
živino v novih hlevih, katere 
bo grad ila  verjetno  že prihod
nje leto.

-ko

O krajno pionirsko prvenstvo v orodnem mnogoboju

RADGONČANI DVAKRAT PRVI
V torek je  bilo III. ok ra jno  p ionir

sko  prvenst vo v orodnem  mnogobo
ju . P rvo  takšno prven stvo je  bilo 
1957. le ta, katerega se je  udeležilo 
84 tekmovalcev, drugega, v letu 1958 
pa 155 p ion irjev  in pionirk . Na le 
tošnjem  je  bilo 79 tekmovalcev. Na 
prv ih  dveh prvenstvih so sodelovale 
vse ekipe, k i  so se p rijav ile ; na le 
tošnjem  pa le ekipe, ki  so dosegle 
na ob činskih p rvenstv ih  prvo mesto.

Na tre tjem  prvenstvu je  sodelo
valo 5 moških in 5 ženskih ekip. 
P rvo m esto v skupnem  plasm anu so 
dosegli Radgončani, ki so  zasedli 
tudi obe prvi m esti; med p ion irji in 
pionirkam i.

R ezultati tekm ovanja:
P i o n i r j i :  •

1. Radgona 228,55 točk; 2. Ljutom er 
(O sem letka »F. Prešerna«) 219,10 točk;

3. M urska Sobota (O sem letka II) 
216,15 točk; 4. Beltinci 175,70 točk; 
5. »Mladost« M urska Sobota 191,80 
točk (izven konkurence).

P i o n i  r  k e  :
1. Radgona 228,75 točk; 2. »Mla

dost« M urska Sobota 228,30 točk; 3. 
L jutom er (Os. š. »Ivana C ankarja«) 
221,95 točk; 4 . Beltinci 205,00 točk; 
5. M. Sobota (O sem letka II) 212,45 
točk (izven konkurence).

Ekipi iz  M urske Sobote s ta  sode
lovali izven konkurence zato, ker 
predhodno ni b ilo  izvedeno občinsko 
prvenstvo.

Med posam ezniki so b ili na jbo ljši:

P i  o n r j i :
1. B ranko Š k ra jn a r  (F. P rešeren  

Ljutom er) 38,90 točk;

2. Jožef F a jfa r (G ornja Radgona) 
38,80 točk;

3. Janko  Antonič (G ornja Radgo
na) 38,55 točk.

P i o n i r k e :
1. S on ja Pongrac (M urska Sobota 

— Oseml etka II) 39,85 t očk;
2. D anica Mülle r (G ornja Radgona) 

38,95 točk;
3. S lava T ivadar (»Mladost« Murska 

Sobota) 38,60 točk.
Prvenstvo  je  potekalo v zagrize

nih borbah in m ladi telovadci so da
li vse sile, da b i dosegli čimboljši 
uspeh. N ajbolj p rip rav ljen i so prišli 
na prvenstvo tekm ovalci iz Gornje 
Radgone, k i so zasluženo postali le
tošn ji zm agovalci.

JOŽE STUMPF

S POTI PO BLIŽNJEM VZHODU
Bil je že mrak, ko smo se nekega dne vračali v taborišče. 

Ob peščeni sipini je naš šofer močno zavrl. Fred nami sta le
žali kameli, ob njima pa beduinska družina. Motor je brnel, toda 
otroci se niso zbudili. Tiščali so se k toplim telesom živali. Ob 
tem sem se spomnil prizora, ki je v meni pustil močan vtis afri
ške puščave. Beduin je oral. Sonce je močno pripekalo. Žival je 
bila najbrž izmučena in žejna. Ob neki kotanji, napolnjeni z 
vodo, je legla in nič niso zalegli udarci s palico.

FATA MORGANA 
Kapetana, ki si je edini ogledal področje pred nami, smo 

nekega dne pričeli spraševati, če je že videi jezero pod plani
nami. Debelo nas je gledal in šele ko smo mu pokazali proti 
gorovju, se je nasmehnil in nam povedal, da to ni jezero marveč 
samo privid. Ko smo prišli do gorovja, smo se o tem sami pre
pričali. Strma apnenčasti vrhovi gora so izglodali kot snežniki, 
temnobleščeči portir pa je odseval podobo jezera.

V teh planinah naši inženerci niso imeli težkega dela. Bul
dožer je po stari jamasti cesti potiskal grušč in ga s svojo težo 
lepo pritiskal na zravnano cestišče.

Počasi smo z našo cesto prišli do demarkacijske črte. Preko 
dveh hribčkov smo prišli v neko kotlino. Od izraelske meje sta 
nas ločila le dva gorska vrhova, od naše baze pa smo bili od
daljeni 82 kilometrov.

26. februarja 1957 smo doživeli daleč od naše baze hudo 
noč. 2e prejšnjo popoldne je pričel pihati suh puščavski veter 
in šofer, ki je hodil v bazo po hrano, nam je pripovedoval, ka
ko ga je zasul pesek. Komaj da se je vrnil. Ponoči je pričelo 
najprej deževati. Spati nismo mogli, ker je bilo ozračje preveč 
zadušljivo. Nenadoma je postal veter še bolj silovit. Zagnal se 
je z vso silo v naše šotore in jih raztrgal. Kmalu smo bili zasuti 
s peskom. Mučila nas je neznosna žeja in tisti večer smo prav 
vsi spoznali, kaj pomeni v puščavi kapljica osvežujoče vode.

Kmalu za tem smo odšli v El Arish. V mestu smo se naj
prej srečali s trgovci, ki razkladajo na ulici svoje blago, pred
vsem svilo. V neki ulici sva s prijateljem Janezom videla me
sarja, ki je razobesil velike kose bivoljega, ovčjega in kozjega 
mesa, po katerem so se pasli roji velikih muh. Ogledoval sem 
domačine. 2e na obrazih je videti, pod kakšnimi pogoji žive. 
Trdo p uščavsko življenje je vrezalo v beduinska lica globoke

brazde. V mestu živi tudi nekaj sto bosanskih družin. Njih 
predniki so prišli v El Arish že pred sto leti, nekateri pa so se 
preselili tja po balkanski in obeh svetovnih vojnah. Po ulicah 
je mnogo otrok, ki so nam sledili na vsakem koraku in nas oro
sili za »bakšiš«.

NA PO TI V GAZO
Že zgodaj zjutraj 8. marca 1957 smo slišali ropotanje ka

mionov. Meščani El Arisha so se odpravljali v Gazo, kjer so bile 
tistega dne velike manifestacije. Med ljudmi je vladalo slavnost
no razpoloženje. Slišali smo vzklike Titu in Naserju. Za vozili 
z ljudmi so se pomikali kamioni natovorjeni z moko in pšenico 
za prebivalce Gaze. V Gazi so bile ulice polne ljudi. Prispel je 
tudi general Burns. Naš komandant je moral plesati z ljudmi 
kolo. V veliki dvorani sredi mesta je neki egiptovski major go
voril zbrani množici. Na mizi nekoliko stran je ležalo truplo 
palestinskega mladinca, ki je še nekaj ur pred tem izpolnjeval 
svojo vojaško dolžnost. Bi l je to nepozaben, skoraj grozljiv pri
zor. Ljudje so vzklikali in kričali ter streljali v zrak. Gaza je 
bila podobna bojišču. Šele kasno popoldne so se ljudje pomirili.

V neposredni bližini Gaze se je razgrnilo pravo morje šoto
rov, narejenih iz raztrgane vrečevune. V šotorih so stanovali pa
lestinski 'begunci. Drugače je predmestje Gaze bilo popolnoma 
podobno predmestju El Arisha, mesto samo je zelo lepo in dokaj 
čisto. Bogatejši sloji meščanov se oblačijo po evropsko. Marsi
katera lepotica tukaj ni zakrita s feredžo, kot smo to videli v 
ostalih krajih, koder smo potovali. V Gazi smo imeli vsak dan 
nešteto radovednih obiskovalcev, ki so se zanimali za življenje 
v Jugoslaviji.

Prvi maj 1957 smo pričakali že spet v puščavi blizu mesta 
Rafa. Vendar sem bil prvega maja priča velikim slavjem v Ga
zi. Mesto je bilo okrašeno in povsod sem čutil praznično razpo
loženje. Na prav poseben način so praznovali prvi maj puščav
ski beduini. Zbrali so se v prazničnih oblačilih in peli. Prire
dili so tudi posebne dirke na kamelah. Med tekmovanjem so 
streljali s samokresi in marsikateri neizkušenec ne bi verjel, da 
imajo domačini, pod navidez nedolžnimi belimi oblačili, samo
krese in celo kratke puške.

Naša enota pri Rafi je imela nalogo vsak dan dvakrat patru
ljirati 60 km dolg odsek ob izraelski meji. Nekoč sem se pridru
žil naši patrulji. S polja so nas pozdravljale žanjice, mimo nas 
pa so šle dolge karavane kamel, oprtane z velikimi vrči za vodo. 
Vodo prenašajo 24 kilometrov daleč. Pred karavano je sedel na 
oslu star dolgobradi očak.

Kmalu smo prišli na odsek, k je r  meji Egipt na Izrael. O br
nili smo vozila in  se nam enili p ro ti taborišču. Nenadom a je

p rih ite l egiptovski vojaški policaj in nas prosil, če lahko pre
peljem o v G azo nekega dezerterja, ki ga je  ran il. Naš kom andir 
je dovolil in ranjenca smo naložili na  vozilo. Policaj se je skril 
v avto. K m alu za tem je p rid ir ja la  od nekod na kam elah gruča 
domačinov. Iskali so policaja, da ga ustrele. Ne vem, kako bi se 
končalo, če ne b i bilo  nas. Za p o lica ja  n a jb rž  ne najbolj p ri
jetno.

SREČAN JE S TU JIM I V O JA K I IN VRNITEV V DOMOVINO
V začetku našega b ivan ja  v E gip tu  smo se bolj poredko 

srečavali s tujim i vojaki, ki so bili p rav  tak o  ko t mi v sestavu 
sil OZN. Po prihodu v El Arish so se naši stiki nekoliko razši
rili. Naši nogom etaši in  odbojkarji so se pom erili z Brazilci, 
K anadčani in  Danci. Seveda smo se ob takih  priložnostih sre
čali tudi ostali, ki nismo ig ra li. S kom andirjem  enote sva bila 
na jvečkrat gosta pri Brazilcih, med katerim i so bili tu d i vitki 
črnci. Ob neki priložnosti sem se srečal v El A rishu tu d i z in
dijskim i vojaki. N ekateri med njim i so nosili na  glavah vijoli
časte baretke a li p a  na poseben način zvezane zelene rute. Niso 
se n iti brili, ne strig li las, k a jti  to jim  prepoveduje vera. Zato 
so lepo počesane brade sp le ta li v k ite  in juh n a  ipodbradku po
vezovali s svilenim i vrvicam i. Podobno so spletali tudi lase. Vsi 
do zadnjega so b ili zelo vljudni in postrežljivi. Vsak izmed nas, 
vojakov OZN, je im el nekaj posebnega na  sebi ali v svojem 
obnašanju , širokopleči K anadčani so imeli v ustih vedno kratke 
pipice, Danci, Švedi in Norvežani žvečilni gum i itd . Bili smo od 
vseh vetrov, zastopniki različnih  narodnosti in nazorov, toda 
združevala nas je skupna zastava — zastava m iru  in p rija te lj
skega sožitja.

T ako je potekel čas našega b iv an ja  v  Egiptu. Premagali 
smo nešteto težav.

Poslovili smo se od vojakov, ki so nas prišli zam enjat. Za
pustili smo bazo p ri El Arishu, k i  nam  je b ila dom več mese
cev. Bilo nam  je vendarle težko p o  vsem, k a r  smo pustili. Dolgi 
sivi vagoni so se nam  zdeli nekam  tesni, ko  smo hiteli proti El 
K antari, kam or smo prišli kasno ponoči. Z ladjo smo se prepe
lja li čez Sueški kanal. Za nam i je osta la  S inajska puščava, za 
nam i so osta la  porušena mesta. Se zadnji pristen puščavski ob
čutek — v da ljav i smo videli ognje beduinov — in odhiteli smo 
p ro ti Poirt Saidu.

Bilo je 2. junija 1957. Ura je bila dve čez polnoč, ko smo 
zapluli v sredozemsko noč . . .

Po štiridnevni vožnji sm o se pozdravili s  prebivalci Reke. 
Bili sm o doma.
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